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1994 թ. ապրիլի 14-ին տեղի ունեցավ ՀՀ ԳԱԱ տարեկան ընդհանուր 
ժողովը, որը քննարկեց Ակադեմիայի 1993 թ. գործունեությունը։ 

Ժողովը ներածական խոսքով բացեց Ակադեմիայի պրեզիդենտ Ֆ. Տ. 
Ա արդս յանը։ Զեզ հայտնի է, ասաց նա, որ մենք անցյալ տարում ևս աշ-
խատել ենք ծանր պայմաններում։ Ակադեմիայի հիմնարկների ու նախա-
գահության աշխատանքները անհրաժեշտ մակարդակով ծավալելո լ համար 
չենք ունեցել ֆինանսական միշոցներ և այլ հնարավորություններ։ Սա-
կայն, չնայած դրան, Ակադեմիայի գիտական կոլեկտիվները 1993 թ. ըն-
թացքում շոշափելի արդյունքների են հասել գիտահետազոտական պլան-
ների և գիտական աշխատանքների ծրագրերի կատարման ուղղությամբ։ 
սեռք են բերվել տեսական և կիրառական մի շարք կարևոր արդյունքներ։ 
Հետազոտությունների տվյալները մշակվել և ամփոփվել են մենագրություն-
ներում և գիտական հոդվածներում։ 

Ներածական խոսքում միաժամանակ ընդգծվեցին Ակադեմիայում և գի-
տական այլ հիմնարկներում տեղ գտած մի շարք թերություններ։ Հանրա-
պետությունում կան դիտական բազմաթիվ հիմնարկներ, որոնք իրենց հե-
տազոտությունների ծրագրերը չեն կոորդինացնում կամ էլ մասամբ են կո-
որդինացնում Ակադեմիայի հետ։ Այս մասին արժե լուրշ խորհել և տալ 
համապատասխան առաջարկություններ։ Եթե, օրինակ, Ակադեմիան և էներ-
գետիկայի ու վառելիքի հարցերով զբաղվող գիտահետազոտական համա-
պատասխան կոլեկտիվները անմիջականորեն չգործակցեն, ապա մեր 
կարծիքով, դժվար կլինի արագ լուծել էներգետիկա յի հետ կապված հիմնա-
խնդիրները։ Ուրեմն պետք է անհրաժեշտ պայմաններ ստեղծել հանուն ար-
դյունավետ համագործակցության, թեկուզև համատեղ ենթակայության ձեռ-
նարկություններ հիմնելու միշոցով։ 

Անորոշ դրություն է ստեղծվել սեյսմիկ պետական ծառայության հետ 
մեր փոխհարաբերություններում, ծառայություն, որի կազմակերպման գոր-
ծում Ակադեմիան ժամանակին մեծ մասնակցություն է ունեցել։ Չգիտեմ 
թե որքանով էր հիմնավորված որոշ ծառայություններ Ակադեմիայի հա-
մակարգից դուրս հանելը։ Վերջերս, օրինակ, բարձրացվել էր Գառնիի դի-
տարանը ԳԱԱ կազմից հանելու հարցը։ Մենք առաջ ենք քաշել ինչպես Գառ-
նիի դիտարանի, այնպես էլ նշված ծառայությունների համատեղ ենթակա-
յության և շահագործման հարցը, բայց ընդհանուր համաձայնության դեռևս 
չենք եկել։ Հարկավոր է վերջնականապես ճշտել, թե ով ինչով պետք է 
զբաղվի և միայն այղ դիրքերից որոշել ենթակայության հարցերը։ Նույնը վե-
րաբերում է նաև մեր հանրապետության կենսապահովման համար խիստ 
կարևոր մի շարք այլ բնագավառների։ 

Մեր գլխավոր նպատակն է, շարունակեց Ֆ. Ա արդս յանը, անհրաժեշտ 
պայմաններ ստեղծել ԳԱԱ երբեմնի փառքը պահպանելու և ամրապնդելու 
համար, Ակադեմիայի ամբողջ գիտական կարողությունը լիովին ի սպաս 
դնելու ժողովրդի վերածննդին, հայրենիքի պաշտպանական պոտենցիալի 
հզորացմանը։ Չնայած մեր հնարավորությունները շատ են, բայց այս ուղ-
ղությամբ քիչ բան է կատարված։ Բոլորս լավ ենք հիշում, թե ժամանակին 
մեր ինստիտուտների կողմից որքան առաջարկություններ են արվել այս 



ՀՀ դիատլթ/Թէնների ա զղային ակադԼմիա/ոս։ 291 

կամ այն նոր, տնտեսական կարևոր նշանակություն ունեցող գիտական Հե-
տազոտությունների Հիման վրա արտագրություններ կազմակերպելու նպա-
տակով։ Այգ ուղղությամբ որոշ քայլեր կատարվել են։ Վերջին տարիներին 
ի"'ն) ենք։ ավել մեր ժողովրգին։ Շատ քիլ բան։ ԻՀարկե, կան և օբյեկտիվ 
պատճառներ, բայց արդյո՛՛ք։ սեսք ցուցաբերել ենք անհրաժեշտ Հետևողա-
կանություն նույնիսկ այս պայմաններում արդյունքի Հասնելու Համար: 
Կարծուս եմ, որ ոչ։ Ս ենք Հաճախ կարդում, կամ ոչ բանիմաց մարդկանց 
կողմից լսում ենք դիտական այս կամ ա (ն պրոբլեմն և րին վերաբերող ան֊ 
Հիմն ո։ անՀեթեթ Հայտարարություններ, բայց եզակի դեպքերում ենք Հան-
դես գաքիս իսկական դիտական պարզաբանումներով։ Այո, առաջին Հերթին 
մ ե tf ր ր սերն Է Ակադեմիայի ղեկավարությանը։ Մեր տեսակետը սովորա-
բար արտահայտում եկ։ք մեծ ուշացում ով, այն Էլ այն դեպքում, երբ ը ս ֊ 
տիս/ված ենք։ քինամ։ Հարկավոր Է ամեն կերպ ակտիվացնել Ակադեմիայի 
դերր Հանրապետության սոցիաք-անտեսական ու քաղաքական կյանքում։ 

С ս։ աավա։ յթ /ածում պաՀաււջոդ առաջնահերթ խնդիր Է վառելիքաէներ-
ղետիկ ճգնաժամից Հանրապետությունը դուրս բերելը, բայց դժբախտաբար, 
այս Հարցում Ակադեմիան խիստ թերացել է։ Մենք այն կարծիքին ենք, 
որ ամ ե՚նամ ոտ ժամանակում պետբ է ստեղծենք Համապատասխան գիտա-
կան կո/եկսւ/ւվ ե ամենաբարձր մակարդակով գործնական առաջարկություն-
ներ ներկայացնենք։ Պետք է ասեմ, որ այս ժողովում սկզբում նախատե-
սեք էինբ I'll'լ գիտական զեկուցում՝ նվիրված վառելիքաէներդետիկ Հարցե-
րին, բայց Հրաժարվեցինք այգ մտքից, որովՀետև եկանք այն եզրակացու-
թյան, որ Հաքւկավոր է պատրաստվել ե ներկայացնել կոնկրետ գործնական 
առաջարկություններ։ Ս ենք տակավին չենք Հատուցել մեր մեծ պարտքե-
րից մեկր՝ հանրապետության բնական ռեսուրսների (ՀանքաՀում քս։ յին, 
գյուղատնտեսական, ոեկրեցիսն ե այլն) օգտագործման դիտական, տեխ-
նիկական, աեիւնուոգիակսւն խնդիրների մշակում ր՝ ժողովրդական տնտեսու-
թյան մեջ դրա՛նք լայնորե՛ն կիրառելս< Համար: 

Ցանկանում եմ դեկա ցել ժողովին, որ առաջխաղացում ը շատ քիչ է մեր 
ամենացավոտ Հարցերից մեկի /ածման գործում։ Խոսքը վերաբերում է պո֊ 
քիգրաֆիական ք՛աղային՝ ա պա գրակ ։ս ն սարքավորումներ ձեռք բերելուն: 
С/ ա ա ծանր պրսրքեմ է դարձել ինսսւիաա տների դիտաՀետաղոտական աշխա-
տանքների Հրատարակումը։ Միջոցների ե աժերի գերլարվածության պայ-
մանն եր։։։ մ կարողանամ ենբ Հրտաարակեք պատրաստի աշխատանքների 
միայն 10— IS տսկոսր։ Ոչ բավարար ֆինանսավորման պատճառով նոր֊ 
մա/ լեն Հրատարաէքվամ նաև Ակադեմիայի 14 ամ սագրերբ, որոնց պար֊ 
բերա\ք։սնաթյանր ե ծավաքները խիսս։ կրճատվել են։ 

11ա։իագ։սնց անհանգստացնող վիճակ է ստեղծվել ինստիտուտների 
նյութատեխնիկական մատակարարման ասպարեզում։ Ինստիտուտները, չոլ-

"նենալսվ Համապատասխա)։ ֆինանսավորում, գների աՀավոր աճի և գրա-
մի արադ արժ երադրկման պայմաններում Հնարավորության չունեն բա-
վարարեք իրենց տարրական պաՀ անջները։ Ըստ էության դա գա րեցվ և։ են 
Ակադեմիա յի ծ ո վ պետական կենտրոնացված մատակարարումները։ Մենք 
կառավարությունից խնդրում ե՛նք օգնեք մեղ և այս խնդրի քածման Համար 
ինչ-որ ճանապարՀներ գտնեք։ Այք կերպ Հարվածի տակ է գրվում գի տա֊ 
Հեաագոտակա)։ աշխատանքների Հաստատված պլանների կատարում ր։ 

Ակադեմիայի ւգրեդիգենար խոսեց նաև առաջիկա ան ե/իքն երի մասին: 
"նդհանուր ժողովն այնուհետև քսեց տկադեմիկոս֊քարտոլղար Վ. P. Բար-

իս։/ ղարյանի Հաշվետու զեկուցում ր Հայաստանի գիտությունների ազգային 
ակադեմիայի 1993 թ. գիտական ե գիտակաղմակերպչական գործունեության 
Հիմնական արդյունքների մասին (զեկուցման Հայերեն և ռուսերեն գրա-
վոր տեքստր նախօրոք ուղարկվել էր ժողովի մասնակիցներին)։ Զեկուց-
ման մեջ Հանգամանորեն խոսվեց ֆիզիկ ամա թեմատիկական և տեխնիկա-
կան, քիմիական և երկրաբանական, կենսաբանական, Հասարակական գի-
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լռությունների բնագավառում 1993 թ. կատարված գիտահետազոտական 
աշխատանքների, նախագահության և բաժանմունքների գիտակազմակեր-
պական գործունեության, գիտական համագումարների և կոնֆերանսների, 
գիտահրատարակլական խորհրդի, գիտական կադրերի և ասպիրանտուրայի, 
գիտահետազոտական աշխատանքների ֆինանսավորման և այլ հարցերի մա-
սին։ 

Հաշվետու զեկուցման շուրշը բացվեց մտքերի փոխանակություն, որին 
մասնակցեցին ակադեմիայի թղթակից անգամներ Լ. Հախվերդյանը, Կ. Ղա-
րագյոզյանը, Բ՝. Ասաթիանին, Օրգանական քիմիայի ինստիտուտի դիրեկտոր 
(տնօրեն) Շ. Բադան յանը, Մեխանիկայի ինստիտուտի դիրեկտոր Լ. Ա զա-
լո վյանբ, Հիդրոէկոլոգիայի և ձկնաբանության ինստիտուտի դիրեկտոր 
Ռ. Հովհաննիսյանը, Աստղադիտարանի գիտաշխատող Ա. Ղարիբշանյա նը, 
ակադեմիկոս Մ. Ներսիսյանը։ 

Ելույթ ունեցողները կանգ առան Ակադեմիայի աշխատանքում տեղ գը-
տած թերությունների վրա, հատկապես նշելով այն հանգամանքը, որ Գի-
տությունների ակադեմիան գործուն մասնակցություն չի ցուցաբերում մեր 
ժողովրդին հուզող հարցերի քննարկմանը։ 

Ժողովում ելույթ ունեցավ նաև բարձրագույն կրթության և գիտության 
նախարար Վ. Գնոլնին, որը շոշափեց նախարարության և Ակադեմիայի միշև 
նորմալ բարյացակամ հարաբերություններ հաստատելու անհրաժեշտության 
հարցը։ 

Ընդհանուր ժողովում հանդես եկավ Հայաստանի Հանրապետության 
փոխնախագահ Գագիկ Հարությունյանը։ Նա կանգ առավ Ազգային ակադե-
միայի և ընդհանրապես մեր երկրռւմ գիտության զարգացման հարցերի վրա, 
նշեց եղած թերություններն ու բացթողումները։ Հանրապետության փոխնա-
խագահը հատկապես շեշտեց այն հանգամանքը, որ Գիտությունների ակա-
դեմիան դեռևս չի ցուցաբերում անհրաժեշտ նախաձեռնություն Հայաստանի 
Հանրապետության հասարակական-քաղաքական կյանքին մասնակցելու հար-
ցում։ Պետք է հուսալ, ասաց հանրապետության փոխնախագահը, որ Հա-
յաստանի գիտությունների ակադեմիան այսուհետև ավելի մեծ եռանդ կցու-
ցաբերի իր առշև դրված խնդիրները հաջողությամբ իրագործելու համար։ 

ն. ԴեՐՈՅԱն 


